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Təbabətdə öz məktəbini 
yaratmış uroloq-cərrah

1997-ci il yanvarın 19-da ulu öndər Heydər Əliyev M.Qədirli adına Mərkəzi 
Hövzə Xəstəxanasında müalicə olunan Bəxtiyar Vahabzadə ilə görüşü zamanı  
şairin onu əməliyyat etmiş professordan razılıq etməsindən məmnunluğunu 
ifadə edib: “Təşəkkür edirəm ki, cərrahımız belə yaxşı əməliyyat aparıbdır. O, Yeni 
Azərbaycan Partiyasının üzvüdür və həmin partiyanın siyahısı ilə Milli Məclisə 
deputat  seçilib. Biz fəxr etməliyik ki, Milli Məclisdə bu cür mütəxəssislər, ziyalı 
adamlar var”.

Söhbət Sudeyf İmamverdiyevdən gedirdi 
 O zaman Azərbaycan Tibb niversitetinin 

urologiya kafedrasının müdiri olmuş, mək-
dar elm xadimi,  və  çağırış Milli Məclisin 
deputat seçilmiş təbibdən.   

Artıq həmin vaxtdan 26 il ötür. Bu gün-
lərdə elm və peşə yollarında daim inamla 
irəliləmiş Sudeyf İmamverdiyevin 85 yaşı 
tamam olur. Onun haqqında düşünəndə əmin 
olursan ki, Tanrının verdiyi ömür payını mə-
nalı, müdrikcəsinə yaşaya bilənlərdəndir. 
Alim, cərrah, pedaqoq, ictimai-siyasi xadim, 
ən başlıcası, yurdsevər vətəndaş olan akade-
mik Sudeyf İmamverdiyev bütün bu fəaliyyət 
sahələrini bir ömrə sığışdıra bilmiş bənzərsiz 
şəxsiyyətdir. Təkcə Azərbaycanda deyil, dün-
ya urologiyasında da bir çox ilklər məhz soy-
daşımıza məxsusdur.  

O, 1977-ci ildə Azərbaycanda ilk dəfə 
olaraq, 68 yaşlı kişidə yaxın və uzaq nəticələ-
ri qənaətbəxş olan sidikliyin yayılmış şişinə 
görə “Sistektomiya, ureterosiqmostomiya” 
əməliyyatını həyata keçirib. 1979-cu ildə isə 
Sovet İttifaqında ilk və ağır əməliyyatlardan 
sayılan, vazorenal hipertoniyası olan xəstə-
də müvə əqiyyətlə yeganə funksiyası olan 
böyrəyin autotransplantasiyası əməliyyatını 
aparıb. 

Görkəmli uroloq-cərrah sidikliyin yayıl-
mış şişlərinin və böyrəklərin mərcanvari və 
çoxlu daşlarının cərrahi müalicəsiylə geniş 
məşğul olmağa başladığı üçün 1983-cü ildə 
M.Qədirli adına xəstəxananın 30 çarpayılıq 
urologiya şöbəsinə rəhbərlik ona tapşırılıb.  
Alimin gərgin səyi nəticəsində bu şöbənin işi 
əsaslı dərəcədə   canlandırılıb və çarpayıların 
sayı 45-ə çatdırılıb. Azərbaycanda heronto-
logiya və heriatriya elminin inkişafında da 
böyük xidmətləri olan  Sudeyf İmamverdiyev  
1984-cü ildən Azərbaycan Herontologiya 
Cəmiyyətinin sədri, Ümumittifaq Heronto-
loqlar və Heriatrlar Cəmiyyətinin üzvü olub. 
1986-cı ildə isə respublikanın baş herontoloq 
və heriatrı vəzifəsini daşıyıb.  

Professor İmamverdiyev 1990-cı ildən 
Azərbaycan Tibb niversitetinin urologiya 
kafedrasına rəhbərlik edir. lmi kadrların 
yetişdirilməsində, tədris işlərinin keyfiyyəti-
nin yaxşılaşdırılmasında müstəsna xidmətləri 
olub. Onun rəhbərliyi altında 21 fəlsəfə dok-
torluğu, 10 elmlər doktorluğu dissertasiyası 
müdafiə edilib. Hazırladığı alimlər sırasın-
da xarici ölkə vətəndaşları da var. Görkəm-
li alim urologiyanın müxtəlif problemlərinə 
həsr olunmuş 350-dan çox elmi məqalənin, 
10 monoqrafıyanın, 6 dərs vəsaitinin, 5 me-
todik vəsaitin, 13 səmərələşdirici təklifin və 
ixtiranın müəllifidir.

O, tələbələrin böyük rəğbətini qazanmış 
müəllimdir. Keçirdiyi məşğələlər, oxuduğu 
mühazirələr nəinki tələbələr üçün, hətta for-
malaşmış həkimlər üçün də çox gərəklidir. 
Azərbaycan və rus dillərində yüksək səviy-
yədə tədris etməyi bacaran, ingilis dilində 
sərbəst oxuyub-danışa bilən Sudeyf İmam-
verdiyevin urologiya məktəbi artıq göz qa-
bağındadır. Onun rəhbərlik etdiyi klinikada 
azərbaycanlılarla yanaşı, Fələstindən, İorda-
niyadan, İrandan, Türkiyədən gəlmiş həkim-
lər məktəb keçib və keçməkdədirlər. Alimin 
geniş fəaliyyəti respublikamızdan kənarda 
da yüksək qiymətləndirilmişdir. 1993-cü ildə 
Avropa roloqlar Assosiasiyasının həqiqi 
üzvü, 2001-ci ildə Gürcüstan roloqlar As-
sosiasiyasının fəxri üzvü, həmin ildə Azər-
baycan espublikası Milli lmlər Akademi-
yasının müxbir üzvü seçilmişdir.

Bu gün Sudeyf müəllimin əhval-ruhiy-
yəsi xüsusilə yüksəkdir. Axı, son 30 ildə ilk 
dəfədir ki, yubileyini məhz Qarabağı azad 
etmiş Azərbaycanda qeyd edir. Bu yerdə 
onun gəncliyinin yaddaşında acı bir xatirəsi 
yada düşür: “1960-cı ildə 4-cü kursda idim, 

ankəndidə təcrübə keçirdim. Palatada er-
məni millətindən olan baş terapevt xəstələrə 
baxırdı. Poliklinika müdiri həm də xəstəxa-
nanın həkimi idi. O, xəstə qadına baxanda 
dedi:  

 Bura gələndə vəziyyəti yaxşı deyildi, 
indi sağalmışdır. 

Təbriz ləhcəsində danışan xəstə qadın 
təşəkkür etdi və tam yaxşı olması üçün bir 
neçə gün artıq qalmaq istədiyini bildirdi. 
Həkimin üzü döndü, rus dilində deyinməyə 
başladı:

 Bunlar necə adamlardır  Neçə vaxtdır 
müalicə edirəm, çıxmaq istəmir. Qədirbilməz 
heyvan

Baş terapevt buna reaksiya vermədi, 
mənsə dözə bilməyib dilləndim: 

 Siz xəstə haqqında belə danışmaqdan 
utanmırsınız  Bununla bizə nə öyrədirsiniz

rməni həkim cavab vermədən acıqla 
qapını çırpıb getdi. Bir neçə dəqiqədən son-
ra məni baş həkimin otağına çağırdılar. Baş 
həkim mənə:

 Siz niyə xuliqanlıq edirsiniz   dedi. 
 Nə haqla təcrübəli həkimə qarşı kobudluq 

edirsiniz  İnstituta və nazirliyə yazıb tələb 
edəcəyik ki, sizi xaric etsinlər.

Mən də dedim ki, görünür, institutda bizi 
düz öyrətməyiblər. Səhvən öyrədiblər ki, 
xəstə ilə nəvazişlə, qayğı ilə rəftar etmək la-
zımdır. Demə, xəstələrlə burada gördüyümüz 
kimi davranmaq lazımmış...

tirazımdan və uzun mübahisələrdən 
sonra məni “bağışladılar”.    

Sudeyf İmamverdiyevin yubiley tədbirlə-
ri Azərbaycanın qədim tarixi şəhəri Qəbələ-
dən başlayıb. roloq, androloq və ginekoloq-
ların toplaşdığı bu konfrans akademikin 85 
illiyinə həsr olunub. O, konfransın təşkilatçı 
və iştirakçılarına minnətdarlığını bildirsə də, 
bir həkim, alim,  vətəndaş olaraq bugünkü sə-
hiyyənin problemləri barədə də fikir və tək-
liflərini söyləyib.

Milli Qurtuluş Günündə uşa Bəyan-
naməsinin ikinci ildönümü münasibətilə bu 
şəhərdə təşkil olunmuş konfransda iştirakı 
yaddaşında xoş duyğular yaradıb. Türkiyənin 

da ət və İnkişaf Partiyası və Yeni Azərbay-
can Partiyası ilə birgə keçirilən beynəlxalq 
konfransdan, xüsusilə partiya sədrinin l müa-
vini, Türk Dövlətləri Ağsaqqallar urasının 
sədri Binəli Yıldırımla səmimi görüşlərdən 
zəngin təəssüratla ayrılıb.  

Sudeyf müəllim həm də nümunəvi ailə 
başçısıdır. Sözün həqiqi mənasında, ömür-
gün dostu olan, kurortoloq alim, məkdar 
həkim Sevda xanım Nəsrullayeva ilə iki 
dəyərli övlad böyüdüblər. Onların oğlu Ca-
vid İmamverdiyev tanınmış rejissordur, Aka-
demik Musiqili Teatrının baş rejissorudur. 
Qızları Sevinc xanım tibb üzrə fəlsəfə dokto-
rudur, lmi-Tədqiqat Tibbi Bərpa İnstitutun-
da elmi katibdir. stafeti nəvələr də uğurla 
davam etdirirlər. Murad dünyanın ən məşhur 
elm ocaqlarından olan Mançester niversite-
tini bitirib, PA A Sığorta irkətində departa-
ment rəhbəridir. eyda ADA niversitetini 
bitirdikdən sonra magistr təhsilini ondonda 
alıb. Amerika Azərbaycan Ticarət Palatasın-
da baş mütəxəssisdir. Bu günlərdə nişanlısı 
Hüseyn Mustafabəyli ilə babasına toy sevinci 
bəxş edəcək. Bulatın tələbə adı almasının isə 
sevinci babasını, az qala, bir ömür cavanlaş-
dırıb. Dünyanın bir çox ölkələrindən təhsillə 
bağlı təkliflər alan Bulat babasının razılığı ilə 
Belçikanı seçib.

Sudeyf müəllim uşaq vaxtı doğma As-
tarada futbol komandasının kapitanı olub. O, 
bu gün də kapitandır. Azərbaycan uroloqları-
nın hər il Qəbələdə keçirilən konfransından 
sonra keçirilən futbol yarışında ən çox qol 
vuran Sudeyf müəllim olur. Futbolda kapitan 
olan Sudeyf İmamverdiyev dünya urologiya-
sının generalları sırasındadır.         

Sevimli loğmanımıza sağlam və uzun 
ömür, yeni elmi-təcrübi uğurlar arzulayırıq.

evda  
“ ” urnalının ba  redak oru

u y  mam r y   

Xəbər verdiyimiz kimi, ötən günlərdə ölkəmizin qonağı olmuş 
tanınmış türkoloq, Türkiyənin İzmir şəhərindəki Egey Universiteti Türk 
Dünyası Araşdırmaları İnstitutunun yaradıcısı, professor Fikrət Türkmənlə 
redaksiyamızda görüşüb müsahib olmuşduq. Qardaş ölkədə həmişə “Can 
Azərbaycan!” deyənlərin ön sırasında olmuş böyük dostumuzla söhbətimizin 
bir önəmli mövzusu da tarixdən gələn Turan mənəvi ortaqlığından çağdaş Türk 
Dövlətləri Təşkilatına uzanan yolun gerçəkləri və hədəfləri olmuşdu. Uzman 
araşdırmaçı ilə II müsahibənin ardını oxucularımıza təqdim edirik.

(Əvvəli qəzetimizin  
2  iyun 2023-cü il tarixli sayında)

 Bir fikir də var ki, türk dövlət-
lərinin təşkilatlanması təkcə qardaş 
ölkələrlə məhdudlaşmamalıdır. 

– Türk Dövlətləri Təşkilatı yarandığı 
zaman onun 4 üzv ölkəsi – Azərbaycan, 
Türkiyə, Qazaxıstan və Qırğızıstan var 
idi. Bu gün artıq təşkilatda 5 üzv ölkə 

birləşib. Özbəkistan 2019-cu ildə TDT-yə 
üzv olub. 6 türk dövlətindən 5-i bu təş-
kilatın üzvüdür, Türkmənistan isə müşa-
hidəçi statusuna malikdir. Macarıstan və 
Şimali Kipr də müşahidəçi qismində təş-
kilata qoşulub. Macarıstanın bu təşkilata 
bağlılığı, eləcə də onlarla digər ölkənin 
müşahidəçi statusu almaq istəyi TDT-nin 
çəkisinin və perspektivinin yüksək oldu-
ğunu göstərir. 

Bu birliyin möhkəmlənməsi və güc-
lənməsi türk dünyasının dostu olan, 
 geosiyasi və geostrateji kontekstdə dün-
ya gücləri ilə rəqabət aparan Yaponiya, 
Cənubi Koreya, İndoneziya kimi güclü 
dövlətlərin  də birliyə daxil olmasını gün-
dəmə gətirir.  Məsələn, İsrail Türkiyəyə, 
həm də Azərbaycana dost dövlətdir. Av-
ropadan qovulan yəhudilər keçmişdə 
Osmanlı İmperiyasına sığınıblar. Bunu 
tarix də, onlar da unutmurlar.  Bu gün 
də yəhudi lobbisi və diasporu Türkiyə və 
Azərbaycanla dostluq edir. Türkiyənin İs-
raillə münasibətləri “Mavi Mərmərə” ha-
disəsindən sonra iki ölkə arasında siyasi 
gərginlik yaratsa da, hazırda  əlaqələ-
rin normallaşması prosesində yeni bir 
tərəqqi dövrü yaşanmaqdadır. Türk dün-
yası yeni, amma çox ədalətli reallıqları ilə 
gündəmin fövqündədir.  

 ükürlər olsun ki, bir zamanlar 
yuxumuza da girməyən istəklərimizi 
artıq həyatda görməkdəyik...

– Bu yolda, həqiqətən, az bir zaman 
içərisində  böyük işlər görüldü, ulu Tanrı 
nəsib edərsə daha böyük işlər görmək 
niyyətində olmalıyıq. Hər birimizin bu 
işdə az, ya çox olsun – rolu, payı olma-
lıdır. Türk Dövlətləri Təşkilatı dünyada 
yeni bir güc mərkəzinə çevrilməklə ya-
naşı, həm də regional iqtisadi-siyasi pro-
seslərə ciddi təsir imkanları olan nüfuzlu 
bir qurumdur. 

 Açı ı, sizin illər öncə gördüyü-
nüz işlər, gey Universiteti kimi məş-
hur bir ali məkdəbdə yaratdı ınız Türk 
Dünyası Araşdırmaları İnstitutu türk 
birliyi yolunda atılan inamlı addımlar-
dan olub. Gün gəlib ki, arzularınız ger-
çəkləşib.

– Türk birliyinin kökü tarixdən gəlir. 
Bir atanın-ananın ayrı salınmış övladla-
rı gec-tez bir araya gəlməli idi. Biz buna 
inandıq və bu hədəfə yön aldıq. Əvvəl 
çətinliklərimiz oldu. Sonra rəhmətlik baş 
nazirimiz Eçevitin dəstəyi ilə türkoloji 
mərkəzi yarada bildik. Fədakar əməyi ilə 
bu böyük işə yol açanlar da oldu. İndi on-
ların çoxu bu dünyada yoxdur. Qəbirləri 
nurla dolsun, ruhları şad olsun, qalanlara 
da can sağlığı arzu edirəm. Gündəmə 
gətirdiyimiz məramın səmərəsini indi ar-
tıqlaması ilə görməkdəyik. 

İnanın ki, türk dünyasının müxtəlif 
məkanlarından gəlib bizdə təhsil alan və 
ölkəsinə dönüb orada fəaliyyət göstərən 
tələbələrimin uğuru məni övladlarım qə-
dər məmnun edir. İndi  Qazaxıstanın ra-
bitə naziri, eyni ilə Türkmənistanın xarici 
işlər naziri bizim tələbəmiz olublar. Belə 
yüksək postlara sahiblənən azərbaycanlı 
tələbələrimizin də sayı az deyil – sırala-
rında millət vəkilləri, nazir, komitə sədrləri 
olanlar da var. Türk dünyasına verdiyimiz 
bu kadrlar Turan ideyalarının davamçıları 
və yeni birliyin yaradıcılarıdır. Qazaxıs-
tanda, Qırğızıstanda, eləcə də Azərbay-
canda çalışan məzunlarımızın uğur və 
fəaliyyətləri hər birimizi qürurlandırır. 

Əslində, bunlar bizim böyük hazırlıq 
işlərimizin üzə çıxan bar-bəhrəsidir. Bir 
dəfə İzmir Ticarət Odasında çalışan bir 

məmur dostumuz mənə söylədi ki, “xo-
cam, əski sovetlərdə  haraya gediriksə 
sizləri soruşdular”. Baxın, bundan da 
gözəl bir xəbər və dəyər olarmı?  Demək 
30 ildən bir az çox ortada olan zəhməti-
miz meyvələrini verməkdədir.

 Azərbaycanla ba lı çalışmaları-
nız və istəkləriniz barədə bir az geniş 
danışın... 

– Can Azərbaycan barədə dilə gə-

tirəcəyim  fikirlər  geniş və əhatəlidir. 
Birincisi, bu mənim Azərbaycanla şəxsi 
əlaqələrimə, oradakı dəyərli dostlarıma, 
fəaliyyətimə aiddir. İkinci, deyəcəklə-
rim institutumuzun yetişdirdiyi kadrların 
Azərbaycandakı fəaliyyətinə, onların 
qazandıqları bilik və təcrübələri burada 
həyata keçirə bilmələri barədədir. Bir az 
irəlidə dediyim kimi, indi bizim  məzun-
ların sorağı türk dünyasının hər yerindən 
gəlir, daha çox isə Azərbaycandan. Tür-
kiyədə, bizim universitetdə təhsilini başa 
vurduqdan sonra Azərbaycanda çalışan 
kardioloq-həkim əşad Mahmudov son-
rakı illərdə vətənində məşhurluq qaza-
nıb, indi  millət vəkilidir. Başqa bir əşad 
adlı məzunumuz urologiya sahəsində ta-
nınmış mütəxəssidir. Eləcə də qaraciyər 
köçürməsi ilə məşğul olan Mircəlal həkim 
və başqaları bizim də fəxrimizdir.

Bu siyahını uzatmaq da olar, qısaca 
söyləyim ki, cəmiyyətin elə bir sahəsi 
yoxdur ki, bizim Türkiyə məzunlarımız 
orada olmasın. Müstəqil Azərbaycanın 
çiçəklənməsi naminə  böyük  işlər həya-
ta keçirən Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyevin  layiqli icraçıları sırasında  bizim 
məzunlarımızın da olması Azərbaycan–
Türkiyə qardaşlığının birgə töhfəsidir.

Bir az əvvəldə dediyim kimi, hələ 
sovetlər dövründə SS İ Elmlər Akade-
miyasına  ezam olunanda Azərbaycanla 
ilk  tanışlığım başladı. Əslində, bu əyani 
bir tanışlıq idi, lakin o vaxta qədər Azər-
baycan haqqında, onun tarixi və ədəbiy-
yatı haqqında kifayət qədər  məlumatım 
var idi. Azərbaycan bütün parametrlərdə  
Türkiyənin Sovetlərə, eləcə də bu mə-
kandakı türk dünyasına açılan önəmli 
qapısı sayılırdı. Birinci dünya savaşı za-
manı yardımlaşma, Bakının Nuru paşa 
missiyası tərəfindən xilası, AXC dövrü 
əlaqələri, sovet hökumətinin ilk illərində 
Azərbaycanın türkçülüyün mərkəzinə 
çevrilməsi öyünclü keçmişdir.

Təbii ki, bu həqiqətlər bizim tale yo-
lumuzu müəyyən edib, alimlərimizin 
təd qiqat yönlərinin hədəfidir. Azərbay-
can müstəqilliyini qazanandan sonra 
isə bunlar dövlətlərarası münasibətlərin 
xarakterini təyin edən amillər oldu. Nə 
yaxşı ki, indi biz dünyada ən etibarlı, heç 
kəslə müqayisəsi olmayan müttəfiqlərik. 
Mənim Azərbaycana yolum haradan baş-
layır – rəhmətlik Əhməd Cəfəroğlunun 
Aşıq Qərib haqqında məqaləsindənmi, 
“Molla Nəsrəddin”dənmi, “Koroğlu”dan-
mı, “Tahir və Zöhrə”dənmi, yaxud digər 
yüzlərcə ortaq dəyərdənmi? Azərbaycan 
böyük Türk dünyasının önəmli bir məkanı 
olmaqla, həmişə mənim qəlbimdə olmuş-
dur. Buraya gəlişim, insanlarla əlaqələrim 
və dostluğum bu bağlantıları daha da ar-
tırmış və zənginləşdirmişdir. 

20 Yanvar hadisələrindən az sonra 
Bakıya gəldim, daha doğrusu, bu gə-
lişimlə sıxıntılarımı, üzüntülərimi dəfn 
etdim. Azadlıq qanla alınır, əbəs yerə 
deyilməyib: “bayraqları bayraq edən üs-
tündəki qandır”. 1990-cı ilin mayında 
qaldığım oteldən sübhə yaxın rus qoşun 
hissələrinin nizamsız bir axınla o dönəm-
ki enin meydanını (indiki “Azadlıq”) tərk 
etdiyini görəndə Xəzərin üstündən do-
ğan günəş  zərrin şəfəqləri ilə qaldığım 
otağı işıqlandırmaqda idi. Mən onda bu 
günəşin təkcə mənim otel otağıma yox, 
bütün Azərbaycanın üzərinə doğduğunu 
düşünmüşdüm, üstəlik, bir şeir də yaz-
mışdım. 

Bu gün isə nələrə nail olduğumuzun 
fərqindəyəm: Azərbaycan və Türkiyə 

daim bir-birinin yanındadır. Ən önəmlisi, 
Azərbaycan bu gün dünyada səsi eşi-
dilən ölkələrdən biridir. Ən böyük proble-
mimiz olan Qarabağ məsələsinin həlli isə 
dünyaya yeni mesajlar verd – bu zəfər 
türk dünyasının yeni dirçəlişi idi. Başqa 
problemlər də həllini tapacaq, Zəngəzur 
dəhlizi də açılacaq, sadəcə, məkirli və 
iküzlü dünyanın planlarını birliyimızlə, 
inamla, inadla dəf etməliyik. Ona görə də 
harada olsaq da türk mənəvi birliyi çev-
rəsində yaşamalı, çalışmalıyıq. Tez-tez 
görüşməli, yeni hədəflər tapmalıyıq.

 Ölkəmizlə əlaqələriniz bu gün də 
qalmaqdadır və indiki görüşümüz də 
bunun canlı təsdiqidir. 

– Dəyərli dostum, Türk dünyasının da 
yaxşı tanıdığı Kamal Abdullanın dəvəti 
ilə bu dəfə yenidən doğma Bakıdayam. 
Amma o qədər görüşmək istəyənlər, 
qonaq dəvət edənlər var ki, çatdıra bil-
mirəm. Vaxt edib görüşə bilmədiyim və 
bunun üçün məni məzəmmət edən dost-
larımın iradlarını qəbul etsəm də, onla-
rın vaxt darlığını başa düşmələrini arzu 

edərdim.
Yeri gəlmişkən, xatırladım ki, Azər-

baycandan özümə həmişə hörmət və 
məhəbbət görmüşəm və bunu da xid-
mətlərimin bəhrəsi kimi qiymətləndirmək 
ağlımdan belə keçməyib. Bu qədirbilən-
lik Azərbaycanın timsalında türk dün-
yasına verilən dəyərləridir.  1992-ci ildə 
Bakı Dövlət Üniversitetində mənə  “Fəxri 
doktor” adı verildi. Türkiyə Prezidenti 
Süleyman Dəmrəldən  “Türk dünyasına 
xidmət” mükafatını alanda o anların se-
vinc və öyüncünü yenidən yaşadım.  Bu 
mənim elmi fəaliyyətimə verilən dəyər 
olmaqla, həm də  Azərbaycana bağlılığı-
mın yadigar nişanəsidir.

Azərbaycanlı dostlarla bağlı o qədər 
zəngin xatirələr var ki, qardaş bildiyim bu 
insanlardan kənarda durmaq mümkün 
deyil. Onların böyük bir qismi – əsul 

za, Bəxtiyar Vababzadə çox əzizdir. 

Anar, Elçin, İsa Həbibbəyli, Kamal Ab-
dulla, Əsgər əsulov, Oqtay Səmədov, 
Muxtar İmanov, Adil Cəmil, üstəm Beh-
rudi, İntiqam Qasımzadə  və çoxsaylı di-
gər dostlarıma cansağlığı, birgə işimizdə 
arzu edirəm. Budəfəki Bakı səfərimdə 
onların bir-ikisi ilə görüşə bildim, bəzilə-
ri ilə telofonda danışıb doğma səslərini 
eşitdim. 

Bir də xatırlatmaq istəyirəm ki, bu 
günlərdə daha fəal olmalıyıq, Böyük Türk 
dünyasını vaxtı ilə xəyal olan bugünkü 
birliyini görmək ən böyük xoşbəxtliklər-
dəndir. Onun inkişafı üçün daha səfərbər 
olmalı, gənclərimizə bu yolda daha ciddi 
dəstək olmalıyıq. 

 Türk dünyasına olan böyük sev-
giniz, ulu Turan idealınız yeni nəsil 
araşdırmaçılara örnəkdir. Bu dəyərlər-
dən danışmaqdan heç vaxt yorulmadı-
nız...

– Yaratdığınız fürsət üçün çox min-
nətdaram. Belə görüş və söhbətlərin 
səmərəli olduğuna şübhəm yoxdur. Biz 
türkük deməklə, bir yerdə olmaqla ki-
minsə haqqını tapdalamırıq, başqalarının 
hüquqlarını pozmaq, kiməsə təcavüz niy-
yətimiz də yoxdur. Dilimizi, dinimizi, var-
lığımızı, milli kimliyimizi uca tutduğumuz 
kimi, onu qorumaq, ucaltmaq və dünyaya 
yaymaq niyyətindəyik. Dünyanın türkün 
ədalətinə və haqq işinə şübhəsi olmama-
lıdır.  Ona görə də bu görüşlər və söh-
bətlər türk dünyasının hər bir insanı üçün 
gərəklidir.

Əminəm ki, danışdıqlarımızın əhə-
miyyəti və  faydası düşündüyümüzdən 
də çox olacaq, çünki türkə aid hər dəyəri 
sevdirmək niyyətindəyik. Mən bu gerçəyə 
inananlardanam. Bir olmağımız qüdrətli 
olmağımızdır, güclü olmağımızdır. Cüm-
huriyyəti belə qurduq. Əl-ələ tutduğumuz 
zaman uçuruma düşmərik, yadlara yem 
olmarıq.

Günümüz üçün olduqca vacib olan 
bir məsələni də mütləq qeyd etmək la-
zımdır: Qarabağda qazanılan son qələbə 
təkcə Azərbaycanın zəfəri deyil, bütün 
türk dünyasının öyünclü uğurudur. Sivil 
dünya bunu bu cür də qəbul edir. 

  da var ki, Türkiyənin Azərbay-
cana dəstəyi bütün türk düşmənlərini 
qorxutdu, dayandırdı. 

– Bu Azərbaycana münasibətdə Tür-
kiyənin qardaşlıq borcu, dünya miqyasın-
da isə ədalətə sədaqəti idi. Qarabağın 
azadlığı uğrunda savaş çağdaş tarixdə 
böyük önəm daşıdı və xalqlarımıza gü-
vən verdi. Biz türk birliyinə bax bu zəfər 
yolu ilə gedirik.

 ikrət bəy, maraqlı söhbət üçün 
çox sa  olun  Turan sevdası yolunda 
çalışmalarınızda sizə yeni u urlar dilə-
yirik. 

S əti a ar lar    
a iq Q MO ,  

a ir A I O , 
“Xalq qəzeti”

Turan sevdasından  
Türk dövlətləri birliyinə
Tarixi köklər üstündə ortaq hədəflər

lu  ə ar aşlı  ç rə n ə

17-ci Bakı Yay Enerji Məktəbinin açılıș mərasimi
İyulun 3-də ADA Universitetinin, Azərbaycan Respublikası Dövlət Neft 
Şirkətinin (SOCAR), “BP Azerbaijan”, “Kolin”, TotalEnergies” və “Мasdar” 
şirkətlərinin birgə təşkilatçılığı ilə 17-ci Bakı Yay Enerji Məktəbinin açılış 
mərasimi keçirilib.
Açılış mərasimində ADA niversitetinin 

rektoru, səfir Hafiz Paşayev, energetika na-
zirinin müavini lnur Soltanov, SOCA -ın 
prezidenti övşən Nəcəf, BP-nin Azərbaycan, 
Gürcüstan və Türkiyə üzrə regional prezidenti 
Qəri Counz iştirakçıları salamlayıblar. 

ADA niversitetinin prorektoru Fariz 
İsmayılzadənin moderatorluğu ilə keçirilən 
tədbirdə qeyd edilib ki, builki yay məktəbinin 
formatında dəyişiklik həyata keçirilib. Belə 
ki, proqram ilk dəfə həm Bakıda, həm də Ba-
kıdan kənarda, Qazaxıstanın Aktau şəhərində 
keçiriləcək.

ıxışçılar bildiriblər ki, sözügedən proq-
ram neft və qaz ehtiyatları ilə zəngin Azər-
baycanın, eyni zamanda, alternativ enerjiyə 
keçidlə bağlı təcrübəsini xarici ekspertlərlə 

paylaşmaq üçün əlverişli platformadır.
ektor Hafiz Paşayev Bakı Yay nerji 

Məktəbinin 2007-ci ildən etibarən hər il keçi-
rildiyini xatırladıb. O bildirib ki, proqram yerli 
və xarici iştirakçılara əzər hövzəsi ölkələri-
nin enerji və ətraf mühit məsələlərinə dair daha 
dərin məlumat əldə etmələrinə fürsət verir. 

Proqram çərçivəsində iştirakçılara enerji 
iqtisadiyyatı, enerji hüququ, təbii sərvət gəlir-
lərinin idarə edilməsi, bərpa olunan mənbələr, 
davamlılıq, iqlim dəyişikliyi və enerji geosi-
yasəti daxil olmaqla geniş mövzuları əhatə 
edən mühazirələr və interaktiv sessiyalar ke-
çiriləcək. Həmin mövzular müxtəlif akademik 
qurumların, dövlət və özəl sektorun aparıcı 
yerli və beynəlxalq ekspertləri tərəfindən təd-
ris ediləcək.

User
Машинописный текст
8




